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تسلیت
جناب آقای سیداسماعیل حسینی رستمی

بدینوسیله درگذشت پدر گرامیتان مرحوم سیداحمد حسینی رستمی 
را تسلیت عرض نموده، برای آن مرحوم رحمت واسعه و برای شما 

و بازماندگان صبر و شکیبایی را از خداوند منان خواستاریم.
مدیریت و گروه کارخانجات مولد صنعت بهاران

سرویس اقتصادی- 
مرکز پژوهش های مجلس با بررسی موضوع 
شــفافیت در بودجه، 11 ابهام اساسی در لایحه 

بودجه سال آینده را بررسی کرد. 
عدم شفافیت در بودجه های سالانه کشور یکی از 
مهم ترین انتقاداتی اســت که هر ســاله به لایحه وارد 
می شود، اما انگار عزم چندانی برای اصلاح و تغییر روند 
آن وجود ندارد. جالب اینجاست که این عدم شفافیت 
صرفا مربوط به بودجه شــرکت های دولتی نیســت و 
حتی بودجه عمومی که مورد تصویب مجلس هم قرار 

می گیرد، از عدم شفافیت رنج می برد. 
در همین زمینه، مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی در جدیدترین گزارش خود از سری گزارش هایی 
که در زمینه بودجه 98 منتشر کرده، به موضوع شفافیت 
در بودجه ســال آینده پرداخته و 11 مورد از این عدم 

شفافیت ها در بودجه را بر شمرده است. 
این مرکز پژوهشی، نوشته است: چنین بیان مي شود 
که لایحه بودجه 1398 همچون سنوات گذشته بدون 
»کسري بودجه« بسته شده ولي واقعیت چیز دیگري 
است و عملا صحبتي از میزان کسري بودجه که لاجرم 
دولت را مجبور به فروش نفت یا انتشــار اوراق تعهدزا 
براي پوشش کسري بودجه مي کند به میان نمي آید. 
بر اساس اعلام مرکز پژوهش های مجلس، با وجود 
تلاش هاي انجام شده در راستاي شفافیت نسبي »منابع 
و مصــارف هدفمندي یارانه ها«، همچنان روابط مالي 

در صنعت نفت میان منابع عمومي، منابع هدفمندي 
یارانه ها و بودجه شرکت هاي زیرمجموعه، شفاف نیست 
و بعضاً براســاس توافق بین دستگاه ها، منابع موجود 

صرف مصارف مختلف مي شود. 
این بازوی پژوهشی مجلس ادامه داده است: برخي 
از مصادیق »عدم شفافیت درآمدهاي مالیاتي« در لایحه 
بودجه 1398 عبارتند از: عدم تعیین ســهم کوشش 
مالیاتي در افزایش منابع مالیاتي ســال آتي نسبت به 

سال جاري و عدم شفافیت در درآمدهاي مالیاتي. 
مرکز پژوهش های مجلس، چهارمین عدم شفافیت 
را بودجه شرکت های دولتی اعلام کرده و نوشته است: 
اگرچه بودجه شرکت هاي دولتي به تفکیک هر شرکت 
ارائه مي شود ولي به دلیل کلي بودن و عدم ارائه جزئیات 
آن به خصــوص در بخش هزینه ها حداقل به تفکیک 
 هزینه هاي عملیاتي و غیرعملیاتي، اطلاعات دقیقي وجود

 ندارد. 
این مرکز پژوهشــی نوشته است: »عدم شفافیت 
اطلاعات پروژه هاي اســتاني« یکي از مواردي اســت 
که باید مورد توجه قرار گیرد. هیچ اطلاعاتي از تعداد، 
عنوان و اعتبارات مورد نیاز براي اتمام و ســایر ویژگي 

هاي آنها در دسترس نیست. 
بر اساس اعلام مرکز پژوهش های مجلس، یکي از 
موارد پر ابهام بودجه ســالیانه نحوه تعیین »سهم هر 
اســتان از اعتبارات بودجه استاني« است و شاخص ها 
و معیارهاي تعییــن اعتبارات هزینه اي و عمراني هر 

استان مشخص نیست. 
این بازوی پژوهشــی مجلس ادامه داده است: در 
لایحــه بودجه 1398 در مقابل ردیف »انتشــار اوراق 
مالي براي بازپرداخت اصل و سود اوراق سررسید شده 
در سال 1398« عدد 1 درج شده؛ بر این اساس میزان 
انتشــار اوراق اسلامي که دولت به این منظور در سال 

1398 منتشر خواهد کرد، مشخص نیست!
مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به اینکه براساس 
اصول 52، 53 و 55 قانون اساسي، لازم است همه اعداد 
و ارقام بودجه در سقف بودجه لحاظ شود، نوشته است: 
در صورت رعایت این اصول دیگر نباید شاهد درج عدد 
1در ردیف هاي بودجه اي باشــیم. (نظیر ردیف هاي 

110403 ، 110111 و... لایحه بودجه 98(
این مرکز پژوهشی نوشــته است: در حال حاضر 
برخي از دریافتي ها در حساب خزانه داري کل متمرکز 
نمي شوند؛ ازجمله عوارض دریایي که توسط سازمان 
بنادر دریافت مي شــود. همچنین صادرات غیرنفتي 
شرکت هاي دولتي و درآمد اختصاصي برخي دستگاه ها 
نظیر بیمارستان هاي دولتي در حساب خزانه داري کل 

متمرکز نیست. 
بر اساس اعلام مرکز پژوهش های مجلس، در حال 
حاضر تمام اعتباراتي که بابت جبران خدمت کارکنان 
در دستگاه هاي اجرایي هزینه میشود لزوماً ذیل همین 
عنوان درج نمي شــود. این بازوی پژوهشــی مجلس 
ادامه داده اســت: این ابهام وجود دارد که آیا اعتبارات 

دســتگاه ها واقعاً براســاس ارقام مندرج در پیوست 4 
)بودجه ریزی بر اســاس عملکرد( به دست آمده است 
یا برعکس. یعني پیوســت 4 از روي اعتبارات از پیش 

تعیین شده دستگاه ها ساخته شده است.
اسامی برخی شرکت های دولتی

 در بودجه نیامده است!
در همین جهت، محســن ابوالحسنی، کارشناس 
حقوقی در گفت وگــو با خبرگزاری مهر با بیان اینکه 
اســامی برخی شــرکت های دولتی در لایحه بودجه 
ذکر نشــده است، گفت: متاسفانه برخی شرکت ها نیز 
علیرغم داشــتن ســهم بالا از بودجه، فاقد اساسنامه 

مصوب هستند.
وی افزود: شرکت هایی همچون شرکت ملی گاز و 
شرکت پالایش و پخش شرکت هایی هستند که اعداد 
بزرگی در بودجه دارند اما اساســنامه قانونی ندارند و 
مشخص نیست درآمدشان از کجا می آید و کجا هزینه 
می شود.این کارشناس حقوقی ادامه داد: تاکنون موارد 
متعددی داشته ایم که شــرکت ملی گاز فلان کار را 
کرده و شورای نگهبان سؤال کرده که این چه شرکتی 
اســت و دولت و مجلس با گفتن »شرکت تابعه وزارت 

نفت« شورای نگهبان را دور زده اند.
به گفته ابوالحسنی، مبنای نظارت دیوان محاسبات 
نیز مصوبه هیئت مدیره است در حالی که دست هیئت 

مدیره باز است و هر کاری می توانند انجام دهند.

مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد

11 ابهام اساسی در لایحه بودجه 98

خریداران بلاتکلیف خــودرو این روزها به 
افزایش 13 میلیــون تومانی برخی خودروها از 
جمله پرایــد انتقاد دارند ولی دولت و نهادهای 
حمایتی و نظارتی بــر تخلفات و بدعهدی های 

خودروسازان چشم پوشیده اند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، در دی ماه امسال 
سرانجام خودروسازان توانستند مجوز افزایش قیمت 
محصولات مشــمول قیمت گذاری خــود را از دولت 
دریافــت کننــد و بلافاصله بعد از چراغ ســبز دولت 
لیســت جدید قیمت ها را اعلام کردند. مشاهده این 
لیســت یک شــوک بزرگ برای خریداران بلاتکلیف 
خودرو بــود چراکه باید محصولات خود را با چندین 
ماه تأخیر آنهم با هزینه زیادی از شــرکت ها دریافت 
کنند. جالب اینجاســت با وجود این افزایش قیمت ها 
هنوز شرکت ها اقدامی برای تحویل خودروها نداشته 

و مردم سرگردان تر از دیروز هستند.
صمدی، یکــی از کاربران فضــای مجازی که از 
خریداران محصولات سایپا است، اظهار کرد: افزایش 
قیمت ها تا 89 درصد براســاس کدام اســتدلال بوده 

است؟ افزایش یکباره معنی ندارد.
محمدی هم نوشت: دیگر هیچ کارمند یا کارگری 
با این قیمت هــا نمی تواند خودرو بخرد. زمان تحویل 
خودروی من مهر بود... الان که چند ماه از زمان تحویل 
گذشته می گویند باید پول بیشتری پرداخت کنیم تا 
خودرو را آن هم با تأخیر بیشتر به شما تحویل دهیم.

فرد دیگری به نــام کریمی تصریح کرد: وضعیت 

امروز نشــان می دهــد قیمت بازار هم دســت خود 
خودروسازان است. خودروی ما را دیر تحویل دادند تا 

قیمت ها در بازار گران شود.
حسینی با اشــاره به وظایف سازمان های نظارتی 
گفت : ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و شورای 
رقابت چه کار می کنند؟ چطور قیمت ها یک شبه این 
همه افزایش پیدا کرد؟ اگر تعدادی از خودروها تولید 
ملی بود چرا خودروسازان به بهانه خرید قطعه از خارج 

و افزایش نرخ ارز قیمت ها گران کرده اند.
صالحــی عنوان کــرد: این افزایــش هیچ توجیه 
اقتصــادی ندارد و غیرقانونی اســت، ولی از آنجا که 
خودروســازان با حمایت دولت این افزایش ها را انجام 

می دهند، دولت هم شریک جرم آنها است.
فردی هم با عنوان »کارگر بیکار«، نوشت: تحریم 
بهانه ای شــد برای خودروســازها ودولت برای گران 
فروشــی. دلار ارزان شــده چرا ماشــین مدام تغییر 
می کند. شــرکتی که مطمن نیست قطعه ندارد چرا 

پیش فروش می کند.
امیری هم اظهار کرد: شهریورماه 11 میلیون برای 
خریــد پراید 21 میلیون تومانی هزینه کردم الان 33 
میلیون شده است. مســئولان خوابند خودروسازان، 

خودروهای بی کیفیت را دوباره گران می کنند.
هشدار وزیر

با ادامه دار شدن بدعهدی خودروسازان، وزیر صنعت 
که در زمــان اعلام موافقت دولت با گرانی خودرو، بر 
انجام تعهدات خودروســازان، افزایش تولید و کاهش 

قیمت ها تأکید کرده بود، روز گذشــته با فراخواندن 
مدیران عامل دو خودروسازی بزرگ کشور نسبت به 
عمل کردن آنها به تعهدات فروش خود اولتیماتوم داد.
رضا رحمانی در جلسه ای که با حضور مدیران عامل 
ســازمان حمایت، ایران خودرو و سایپا برگزار شد، بر 
ضــرورت احقاق حقوق مردم در فروش خودرو تاکید 
کرد و افزود:  هیچ گونه مماشاتی از سازمان حمایت در 
برابر احقاق حقوق مردم مورد قبول نیســت و باید به 

صورت روزمره دستورات صادر شده را پیگیری کند.
در همین رابطه، دبیر انجمن خودروســازان ایران 
طی پیشنهادی خواستار اعلام زمان تحویل خودرو های 

پیش فروش معوق خودروسازان به مشتریان شد.
احمد نعمت بخش افزود: بنده به عنوان مســئول 
انجمن خودروســازان ایران علاوه بــر عذر خواهی از 
مردم تاکید می کنم این تاخیر ها کاملا ناخواسته اتفاق 

افتاده است.
وی با اشــاره به برخی مشــکلات پیــش آمده 
درپی تحریم صنعت خودرو گفــت: نیاز ارزی فوری 
خودروســازان یک میلیــارد و 200 میلیون دلار بود 
که بانک مرکزی در زمان ریاست آقای سیف، با عدم 
همکاری لازم معاون ارزی وی روبه رو شد در حالی که 
اگر نیاز ارزی خودروسازان به درستی تامین می شد در 
فاصله 5 ماهه اعلام تحریم تا زمان اجرا قادر به ساخت و 
ذخیره سازی قطعات مورد نیاز صنعت خودرو می شدیم.

سال 98 ثبت سفارش نداریم
یکی از موارد سؤال برانگیزی که در هفته های اخیر 

درباره فساد در حوزه خودرویی مطرح شده، رانت ثبت 
سفارش واردات خودرو است.

به گزارش خبرگزاری فارس، سرپرست سازمان 
توســعه تجارت ایران دیروز در یک نشســت خبری 
گفت: ســازمان توسعه تجارت در رابطه با بازگشایی 
سایت ثبت سفارش واردات خودرو تا سال 98 هیچ 

برنامه ای ندارد.
محمد مودودی در مورد تعیین تکلیف خودروهای 
دپو شــده در گمرکات کشــور در اظهاراتی عجیب 
مدعی شــد: برای این خودروها هزینه هایی صورت 
گرفته و ارز کشــور صرف واردات آن شــده و حتی 
مشــتریانی در داخل کشــور بابت خریــد آنها پول 
پرداخــت کرده انــد و منتظر ترخیــص خودروهای 
خود از گمرکات هســتند بنابراین جدای از مباحث 
مربــوط به تخلف یا عدم تخلــف واردکنندگان باید 
 موضــوع ترخیص این خودروها مورد بررســی قرار

 گیرد.
گفتنی اســت رانت ثبت سفارش واردات خودرو 
از مدتها قبل رســانه ای شــد. بر این اســاس برخی 
واردکنندگان بر اساس شیوهای قدیمی، بدون مجوز 
اقدام به واردات نموده و خودروهایشان را در گمرک 
تخلیــه می کنند. پس از آن با بهانه هایی مانند اینکه 
برای این خودروها سرمایه کشور صرف شده به دولت 
فشــار وارد می کنند تا مجــوز ترخیص از گمرک را 
دریافت نمایند. مسئولان هم با همین بهانه ها مجوز 
می دهند و رویه فسادی که وجود داشت ادامه می یابد!

انتقاد مردم از افزایش 13 میلیون تومانی قیمت پراید ظرف یک هفته

قیمت )به تومان(نوع سکه
3/943/000سکه تمام طرح جدید
3/800/000سکه تمام طرح قدیم

2/045/000نیم سکه
1/250/000ربع سکه

688/000گرمی
363/380هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
11/455دلار
13/250یورو
14/760پوند

2/150لیر ترکیه
3/119درهم امارات

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
با اشاره به پرداخت بیش از 45 میلیارد دلار یارانه 
انرژی در ایــران، اعلام کرد نیمی از این میزان 
)بیش از 22 میلیارد دلار( نصیب ســه دهک 

ثروتمند جامعه می شود. 
به گزارش خبرگزاری ایســنا، محســن دلاویز در 
نشســت خبری خود با تاکید بر این که مصرف انرژی 
در ایران با استانداردهای دنیا فاصله دارد، اظهار کرد: 
طبق آخرین گزارش، در ایران بیش از 45 میلیارد دلار 
یارانه انرژی پرداخت می شــود؛ این درحالی است که 
چین با 1/5 میلیارد جمعیت، 37 میلیارد دلار یارانه 

انرژی پرداخت می کند. 
وی با بیان اینکه 50 درصد یارانه انرژی به ســه 
دهک ثروتمند جامعــه اختصاص می یابد، افزود: این 
درحالی است که کمتر از سه درصد هزینه این دهک ها، 

به سوخت مربوط است. 
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت اضافه 

کــرد: 15 درصد یارانه ای که در دنیا و در حوزه انرژی 
پرداخت می شود متعلق به ایران است. یعنی 10 درصد 
درآمد ناخالص داخلی را به یارانه اختصاص می دهیم! 
دلاویز با اشــاره به یارانه ای کــه دولت به بنزین 
اختصاص می دهد، بیان کرد: دولت به بهانه دهک های 
پایین جامعه، به بنزیــن یارانه می دهد، در حالی که 
بســیاری از این افراد خودرو ندارنــد. توزیع یارانه در 
ایــران، موفق نبوده و ما را با چالش های زیادی مواجه 

کرده است. 
وی با تاکید بر اینکه دولت و مجلس برنامه ای برای 
تغییر نرخ بنزین ندارند، ادامه داد: در حال حاضر هرچه 
بنزین تولید می شــود، مصرف می شود و بین تولید و 
مصرف یک مســابقه ایجاد شده است. ازسوی دیگر، 
بحث قاچاق مطرح است، اما زمانی که در مرز، تفاوت 
نرخ شدید وجود دارد، چرا نباید قاچاق صورت بگیرد؟ 
مدیرعامل شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت 
دربــاره آخرین آمارهای مصرف انرژی در ایران که بر 

اساس ترازنامه سال 1395 انرژی کشور است، گفت: 
ســالانه در حوزه خانگی، معادل 396 میلیون بشکه 
نفت خام، در حوزه صنعت معادل 331 میلیون بشکه 
نفت خام و در بخش حمل ونقل، معادل 319 میلیون 

بشکه نفت خام انرژی مصرف می شود. 
دلاویز بــا بیان این که 40 درصد انــرژی از ابتدا 
تا زمانی که به دســت مصرف کننده نهایی برسد هدر 
می رود، اظهار داشت: معادل 445 میلیون نفت خام، 

تلفات انرژی در کشور داریم. 
وی با انتقاد از هدررفت انرژی در ایران اضافه کرد: 
بخاری های سنتی روزانه 11/5 مترمکعب گاز مصرف 
می کنند. تعداد این بخاری ها، 20 میلیون است و اگر 
تعداد آنها را در 110 روز زمستان ضرب کنیم، مصرف 

انرژی آنها معادل سه فاز پارس جنوبی است!
به گفته مدیرعامل شــرکت بهینه سازی مصرف 
ســوخت، می توانیم با سرمایه ســه میلیارد دلار، 14 
میلیون بخاری را نوســازی کنیــم و به اندازه یک فاز 

شــش میلیارد دلاری پارس جنوبــی، ذخیره انرژی 
داشته باشیم! 

دلاویز تعداد بخاری های فرســوده مدارس را در 
سراسر کشور 150 هزار بخاری اعلام کرد و گفت: بحث 
نوسازی بخاری مدارس بسیار مهم است و ما آمادگی 
داریم که 100 درصد مشــکل بخاری های فرســوده 
مدارس را در دو سال حل کنیم، سرمایه گذاری پای 

کار است و می توانیم از همین امسال شروع کنیم.
وی افزود: بســترهای کار نوســازی بخاری های 
مدارس کاملا آماده شــده و باید ســازمان نوسازی، 
توســعه و تجهیز مدارس کشور پای کار بیاید و از این 

بستر استفاده کنیم. 
مدیرعامل شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
با اشــاره به حوادث تأســف بار آتش ســوزی ناشی از 
بخاری های فرسوده در مدارس ادامه داد: وقتی یک بار 
اتفاقی بیفتد، این اتفاق یک حادثه است اما وقتی تکرار 

شود، دیگر حادثه نیست و ما آن را انتخاب کرده ایم.

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت خبر داد

22 میلیارد دلار یارانه انرژی در جیب ثروتمندان

در شــرایطی که رئیس جمهور چندی پیش 
اعلام کرد ذخایر ارزی کشــور در ابتدای سال 
تقریبا صفر بود، آمارهای رســمی خزانه نشان 
می دهد درآمدهای نفتی کشور )که بخش عمده 
درآمدهای ارزی را تشکیل می دهد( بیش از حد 

تصویب، محقق شده است! 
حسن روحانی اوایل دی ماه، در حین ارائه لایحه 
بودجه سال 98 در مجلس شورای اسلامی گفت: »چرا 
یک مرتبه در ماه های اولیه سال 97 کشور و اقتصاد ما با 
التهاب مواجه شد؟ دلیلش این بود که تحریم ها توانست 
بر بازار ارز عملًا و رواناً تأثیر بگذارد. ما در مقطعی در 
اوایل ســال 97 قرار گرفتیم که ذخیره اســکناس ما 
تقریباً صفر بود، منظورم اســکناس ارزی اســت و آن 
التهاب ها در بازار به وجود آمد و دولت ناچار شد برای 

آرام کردن بازار تصمیماتی ولو سخت و برای دولت با 
اولویت نه اول و دوم بلکه سوم اجرا کند تا بتواند کشور 

را از التهاب نجات دهد.« 
این در حالی اســت که آمار رســمی خزانه داری 
کل کشــور نشان می دهد، در 9 ماه امسال بالغ بر 89 
هــزار و 400 میلیارد تومان منابــع حاصل از نفت و 
فرآورده های نفتی وصول شــد. رقم مصوب این مدت 
75 هزار و 750 میلیــارد تومان بوده که بیش از این 

رقم محقق شده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، در سال 96 در همین 
مدت )9 ماهه(  بالغ بر 64 هزار میلیارد تومان محقق 
شده بود و در مجموع، در سال گذشته 92 هزار میلیارد 

تومان از این محل درامد کسب شد.
به عبارت دیگر، درآمد به دست آمده نسبت به رقم 

مصوب حدود 18 درصد رشد داشته است، ضمن اینکه 
این رقم نســبت به مدت مشابه سال قبل 39 درصد 
افزایش یافته است.همچنین منابع حاصل از ارزش نفت 
خــام 72 هزار و 304 میلیارد تومان و منابع حاصل از 
صادرات میعانات گازی چهار هزار و 770 میلیارد تومان 
بوده اســت. این ارقام مربوط به 9 ماهه سال 97 بوده 
و کل رقم مصوب نفت و فراورده های نفتی برای سال 

جاری 101 هزار میلیارد تومان می باشد. 
به عبارت دیگر، در شــرایطی رئیس جمهور اعلام 
کرد ذخایر ارزی کشور در ابتدای سال تقریبا صفر بود، 
که بر اساس آمارهای خزانه، حتی بیش از مقدار مقرر 
شده درآمد ارزی داشتیم! گفتنی است، یکی از دلایل 
افزایش درآمدهای دولت، گران شدن نرخ ارز می باشد. 
مرکــز آمار ایران در »گزارش فصلی اقتصاد ایران: بهار 

1397« در بخش وضع مالی دولت، آمارهایی ارائه کرده 
که نشان می دهد دقیقا در همان زمانی که نرخ ارز اوج 
گرفته، میزان تحقق درآمدهای بودجه نیز افزایش یافته 
اســت! بر اساس این آمارها، در سه فصل ابتدایی سال 
1395، میزان تحقق بودجه به طور متوسط 75 درصد 
بوده اما در فصل زمستان که نرخ ارز افزایش یافته بود، 
تحقق این درآمدهای دولت به رقم 146 درصد رسیده 

که حدود دو برابر فصول دیگر سال بوده است! 
همچنین در سال 1396 نیز در سه فصل نخست 
ســال به طور متوسط نزدیک به 70 درصد درآمدهای 
دولت محقق شــده اما در فصل زمستان )که التهابات 
ارزی آغاز شــد و تا نیمه های امسال هم ادامه داشت( 
میزان تحقق درآمدهای دولت به رقم چشمگیر 170 

درصد رسید!!

برخلاف ادعای صفر بودن ذخایر ارزی 

خزانه کل: درآمدهای دولت در سال جاری بیش از حد محقق شده است

عضو هیئت مدیــره اتحادیه باغداران با بیان 
اینکه نه تنها نیازی به واردات سیب نیست بلکه 
این میوه باید صادر شــود، گفت: صادرات کیوی 

نسبت به سال قبل تقریبا دو برابر شده است.
مجتبی شادلو در گفت و گو با خبرگزاری مهر با بیان 
اینکه مباحث مطرح شده درباره کمبود سیب درختی 
و کیوی برای شب عید و نیاز به واردات این محصولات 
صحت ندارد، افزود: تولید سیب درختی نسبت به سال 
گذشته حدود 30 تا 40 درصد کاهش داشته با این حال 
همچنان بیش از 40 درصد محصول مازاد بر نیاز داریم 

که باید صادر کنیم.
وی با  اشاره به اینکه سال گذشته بخاطر تولید زیاد، 

قیمت سیب درختی بسیار کاهش یافت، گفت: امسال 
هم هزینه تمام شــده تولید بســیار بالا رفته و هم جو 
روانی ناشی از سرمازدگی بر شرایط بازار بی تاثیر نبوده 
است که البته این جو واقعی نیست.عضو هیئت مدیره 
اتحادیه باغداران با بیان اینکه میوه بیشتر از چیزی که 
دولت نیاز دارد آماده تحویل به مســئولان است، ادامه 
داد: البته دولت برای خرید دســتورالعمل خاصی دارد 

که محصولات تحویلی باید در همان چارچوب باشند.
شادلو در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
امسال صادرات کیوی به دلیل وضعیت بازارهای هدف، 
شــرایط بازار ارز و... حدودا دو برابر ســال گذشته بود، 
گفــت: این درحالی بود کــه تولید این میوه حدود 20 

درصد افت داشته است.
وی افزود: مسئولان باید شرایط بازار را رصد کنند و 
اگر مشکلی وجود داشت صادرات کیوی را محدود کنند 
اما این اقدام باید کنترل شده و درست انجام شود چون 
ما به بازارهای صادراتی نیاز داریم. باغات کیوی در حال 
گسترش است و بخشی از این محصولات باید صادر شود.

عضو هیئت مدیره اتحادیــه باغداران تصریح کرد: 
نمی توان انتظار داشت قیمت محصولات کشاورزی در 
یک حدود ثابت بماند اما نرخ باقی کالاها چندبرابر شود، 
اگر نهاده های تولید را به نرخ گذشته در اختیار کشاورزان 
قرار دهند کشاورز نیز محصولش را به نرخ سابق و بدون 

تغییر قیمت تحویل می دهد.

شــادلو با بیان اینکه قیمت سیب درختی در مراکز 
عمده فروشــی، دو ســال قبل، کیلویــی چهار تا هفت 
هزارتومان بوده است، افزود: امسال نیز قیمت این کالا 
در همین حدود است. در صورتی که سیب وارد شود آن 
را به سه برابر قیمت محصول داخلی عرضه خواهند کرد. 
پارسال قیمت سیب داخلی در مراکز عمده فروشی بین 
سه تا چهار هزارتومان بود اما قیمت هرکیلوگرم سیب 

سبز فرانسوی 28 هزارتومان بود.
وی تصریح کرد: تجربه نشان داده وقتی تولید داخل 
آسیب می بیند، ورود تعزیرات، واردات و... نمی تواند در 
تنظیم بازار موثر باشد، بنابراین باید تا جایی که می توانیم 

تولید داخل را حمایت کنیم.

عضو هیئت مدیره اتحادیه باغداران:

نیازی به واردات سیب نیست

نگرانی خانوارهای ایرانی به خصوص خانواده هایی که چند 
راننده از یک خودرو استفاده می کنند نسبت به طرح جدید 
پرداخت حق بیمه شخص ثالث راننده محور به اوج رسیده است.

بــه گزارش خبرگزاری مهر، موضوع صدور بیمه های راننده محور 
سابقه ای حداقل 4 تا 5 ساله در صنعت بیمه ایران دارد. سال 93 هم 
که موضوع اصلاح دائمی شدن قانون بیمه شخص ثالث بر سر زبان ها 
افتاد، موضوع راننده محور یا اتومبیل محور بودن بیمه های شــخص 
ثالث هم مطرح شــد. آن روزها هــم این موضوع موافقان و مخالفان 

خاص خود را داشت.
اجرای آزمایشی بیمه نامه راننده محور از ابتدای سال آینده، موجب 
نگرانی دارندگان خودرو شــده اســت. مردم نگران هستند چنانچه 
بیمه های شــخص ثالث از روی اتومبیل برداشــته شده و فردمحور 
شــود، چه هزینه هایی در مورد حق بیمه بر آنها مترتب خواهد بود. 
این سؤالی است که به نظر می رسد بیمه مرکزی باید هر چه سریعتر 
در مورد آن اطلاعات شــفافی ارائه دهــد. یکی از دارندگان اتومبیل 
گفــت: »نگرانی بابت هزینه های مترتب بر خرید بیمه نامه شــخص 
ثالث با این طرح بیمه مرکزی به اوج می رســد. به خصوص اینکه در 
برخی خانواده ها از یک اتومبیل، چندین نفر اســتفاده می کنند و اگر 
قرار باشد که هر راننده برای خود به صورت جداگانه، بیمه نامه تهیه 
کند، هزینه هنگفتی به خانوارها تحمیل خواهد شــد«.جزئیات این 
طرح هنوز از سوی بیمه مرکزی اعلام نشده است اما شنیده ها حاکی 
است یکی از سناریوهای مطرح شده در این زمینه   آن است که برای 
یک اتومبیل، تا سقف حداکثر سه راننده، نرخ مشخصی در نظر گرفته 
شود که مجموع خرید بیمه نامه از سوی هر یک از رانندگان، معادل با 
قیمت بیمه نامه شخص ثالث باشد که طی سال های گذشته با فرمول 
مشخصی تعیین می شده است.به نظر می رسد بیمه مرکزی با اجرای 
این طرح به دنبال تعدیل زیان شــرکت های بیمه است؛ در این میان 
نباید ایــن طرح و مکانیزم اجرای آن، هزینه مضاعفی را به خانوارها 

بخصوص در شرایط فعلی تحمیل کند.
واکنش بیمه مرکزی

با تشدید نگرانیها درباره طرح جدید بیمه شخص ثالث، رئیس کل 
بیمه مرکزی روز گذشــته در واکنــش به این اخبار اعلام کرد: بیمه 
نامه شــخص ثالث صرفا برای خودرو صادر می شــود و به هیچ وجه 
چند بیمه نامه برای یک وســیله نقلیه صادر نمی شود و در این طرح 
ویژگی های راننده یا رانندگان وسیله نقلیه مانند مشخصات و سوابق 
شــخصی و بیمه ای در تعیین حق بیمه و ارزیابی ریســک بیمه گذار 

دخیل خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی بین الملل بیمه مرکزی، غلامرضا سلیمانی 
امیری، اعمال این مولفه ها را مستلزم دسترسی به اطلاعات رانندگان 
مندرج در ســامانه نیروی انتظامی دانســت و گفت: بدین منظور با 
نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران مذاکرات و تفاهم هایی انجام 
شده است.وی اضافه کرد: بیمه مرکزی در اجرای تکلیف قانونی خود 
مندرج در تبصره 1 ماده 18 قانون برای اعمال سایر ویژگی های راننده 
برنامه هایی را در دست اجرا دارد که مهم ترین آن ایجاد زیرساخت های 
اطلاعاتی برای اعمال ویژگی های فردی راننده از قبیل ســن و سابقه 
رانندگی وی در محاسبه حق بیمه شخص ثالث است. به نحوی که تا 

پایان برنامه ششم این تکلیف قانونی اجرا خواهد شد.

مدیر اجرایی مســکن مهر ضمن هشــدار به متقاضیان 
واحدهای این طرح، گفت: دلالان با گریز از حاکمیت قانون با 

فریب متقاضیان سعی در خرید و احتکار مسکن مهر دارند. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، علی اصغر جاودان فر اظهار کرد:  اساس 
ساخت مسکن مهر کمک به خانه دار شدن اقشار ضعیف جامعه بود، 
اما متاسفانه مشاهده می شود دلالان با گریز از حاکمیت قانون با فریب 

متقاضیان سعی در خرید و احتکار مسکن مهر دارند.
وی با اشاره به این که مالکیت فردی جزو حقوق اولیه هر شخص 
اســت، تصریح کرد: خرید و فروش مسکن مهر امری غیر قابل انکار 
است، اما مسئله این است که سودجویان و سوداگران با برهم زدن نظام 
عرضه و تقاضای مسکن مهر پردیس و همچنین احتکار آن، باعث دور 
شــدن حاکمیت از اهداف اصلی مسکن مهر که همان خانه دار کردن 

اقشار ضعیف جامعه بوده، می شوند.
وی یادآور شد:  در پروسه توزیع و نصب پکیج واحدها بعضا مشاهده 
شده یک فرد با 10 وکالتنامه خرید واحد مراجعه نموده و عملا یکنفر 
باعث تضییع حقوق فردی می شــود که در انتظار نصب اقلام ضروری 

واحد خود است.
مدیر اجرایی مســکن مهر پردیس بیان کرد: در فقدان اهرم های 
نظارتــی قوی دلالان با برگزاری تجمع های غیرقانونی و به عبارتی با 

نقاب لیدر اقدام به تشویش اذهان عمومی می کنند.
جاودان فر افزود: از شورای تامین و فرماندار و دادستان شهرستان 
پردیس می خواهیم به این مســئله ورود پیدا کنند، چرا که در نبود 
اهرم نظارتی قوی ، وضعیت خرید و فروش ها و احتکار مسکن منجر به 
نوسانات کاذب شده و در بیشتر موارد باعث می شود تا خانه دار شدن 

برای اقشار ضعیف جامعه همچنان یک آرزو باقی بماند.
گفتنی اســت، وزارت راه و شهرســازی در دولت های یازدهم و 
دوازدهم، به عمد، مسکن مهر پردیس را تکمیل نکرد تا جایی که وزیر 
قبلی، به افتتاح نکردن این واحدها افتخار کرد که زیر پا گذاشتن نص 
قانون اساسی بود. این مسئله باعث شد، بعضی از متقاضیان، واحدها 
یا امتیازات خود را به پولدارها که دولت، حامی آنهاســت، بفروشند و 

به این شکل، دلالی و احتکار در مسکن مهر پردیس شکل گرفت.

افزایش نگرانی ها 
از طرح جدید بیمه شخص ثالث

مدیر اجرایی مسکن مهر:

دلال ها متقاضیان مسکن مهر را 
فریب می دهند

کارشناسان اقتصادی، مخالفت دولت با مالیات بر عایدی مسکن 
را به نفع سوداگران ارزیابی کردند. 

به گزارش خبرگزاری فارس، محمدرضا پورابراهیمی؛ رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس به لزوم جایگزینی درآمدهای مالیاتی با درآمدهای نفتی 
در بودجــه تاکید کرده و افزود: بر اســاس فاکتورهای علمی، جایگزینی 
درآمدهای واقعی به جای درآمدهای نفتی امکانپذیر است. 30 تا 40 درصد 
از منابع قابل وصول مالیاتی، در کشور تبدیل به فرار مالیاتی می شود. در 
صورتی که این منابع شناسایی شوند سالانه 30 تا 40 هزار میلیارد تومان 

می توانیم از محل فرارهای مالیاتی درآمد داشته باشیم. 
اخیرا حامد مظاهریان با تاکید بر اینکه دولت رسما با این طرح مخالفت 
کرده است و به مجلس اعلام کرده که چون این طرح به صورت جامع دیده 
نشده است، وزارت اقتصاد را مأمور کرده است که لایحه ای تنظیم کند که 

بتواند جامعیت این طرح  را درنظر بگیرد. 
البته معاون وزیر راه و شهرسازی دو دلیل برای مخالفت آورده و معتقد 
است: نمی توان مالیات بر عایدی سرمایه را فقط از بازار مسکن گرفت، در 
حالی که می توان از بازارهای راحت تر مثل خودرو، ارز و سکه نیز مالیات 

دریافت کرد، پس باید حتما بازارهای موازی نیز مالیات پرداخت کنند. 
همچنین سید فرید موسوی؛ عضو کمیسیون اقتصادی، موقعیت را برای 
بررسی این طرح مثبت می داند و معتقد است اگر می خواهیم بازار سوداگری 
را در اقتصاد محدود کنیم با شعار اتفاق نمی افتد و مستلزم اقدام جدی است.
عزیزی؛ دیگر کارشناس اقتصادی گفت: مالیات بر عایدی مسکن بیش 
از 105 سال در دستور کار کشورهای مختلف است. علاوه بر بازار مسکن، 
مالیات بر سوداگری در دیگر بازارها نیز دنبال شود. یکی از زوایای پنهان 
بازار مســکن به زیرساخت ها باز می گردد که در صورت فراهم نبودن این 

طرح را با مشکلاتی روبرو می کند و مانع از اثرگذاری در بازار می شود.
همچنین سعید توتونچی؛ مدیرکل دفتر پژوهش و برنامه ریزی سازمان 
امور مالیاتی درباره مالیات بر عایدی مسکن، اعلام کرد: در سال 94 قانونی 
برای دریافت مالیات از خانه های خالی گذاشته و سامانه ای نیز تهیه شد اما 

به دلیل فراهم نشدن زیرساخت های آن، عملًا اجرا نشد.
گفتنی اســت، طرح »مالیات بر عائدی سرمایه مسکن« پیش از آنکه 
در بخش اخذ مالیات پررنگ عمل کنند در ســال های شروع به تکمیل و 
توسعه زیرساخت ها می پردازد که کارکرد اصلی آن کنترل سوداگری در این 
بازار است. اساساً این نوع مالیات ابزاری بازدارنده و در وهله بعدی درآمدزا 
خواهد بود.مسئولان ارشد وزارت راه و شهرسازی در دوره عباس آخوندی 
مخالفت صریح خود را با هرگونه شفافیت و مبارزه با سوداگری نشان دادند 
که از جمله آن می توان به بی نتیجه ماندن سامانه املاک و اسکان اشاره کرد. 

رئیس  ســازمان اموال و املاک بنیاد مستضعفان گفت: 
عملیات گودبرداری پلاسکو جدید تا پایان امسال به اتمام 
می  رســد و تلاش می کنیم تا مهرماه 99 ساختمان جدید 

پلاسکو تحویل کسبه شود. 
به گزارش خبرگزاری فارس، حســن کاری در مراسم تجلیل از 
منتخبان مسابقه طراحی پلاسکو جدید اظهار داشت: پس از حادثه 
پلاســکو، رئیس بنیاد مستضعفان در محل پروژه حضور یافت و در 
آن بازدید قول داد پلاســکو را دو ساله می سازیم. بنیاد پیگیر اخذ 
مجوز ســاخت پلاسکو بود، اما شهرداری محدودیت طرح تفصیلی 
منطقه داشت و اجازه ساخت بیشتر از هفت طبقه را نمی داد. میراث 
فرهنگی هم به دلیل وجود مدرســه ژاندارک، بیشتر از چهار طبقه 

مجوز نمی داد.
رئیس  سازمان اموال و املاک بنیاد مستضعفان افزود: اواخر پاییز 
96 تفاهمی بین شــهرداری تهران، بنیاد مستضعفان و دادستانی 
انجام شد تا پلاسکو10 طبقه ساخته شود اما میراث فرهنگی مجدداً 
موافقت نکرد. استانداری تهران، مدیریت را بر عهده گرفت و جلسات 
مکرر بین نهادهای ذیربط برگزار شد و بالاخره 22 اردیبهشت ماه 
97 بین شهرداری تهران، بنیاد مستضعفان، سازمان میراث فرهنگی 

و کسبه پلاسکو توافق ساخت پلاسکوی جدید انجام شد.
کاری افزود: مقرر شد ساختمان شمالی پنج طبقه توسط کسبه 
مقاوم سازی شده و برج پلاسکو هم با همان سطح و تعداد طبقات 
در دو سال توسط بنیاد ساخته شود.  27 شهریور 97 شورای تأمین 
استان این توافق را تصویب کرد و 31 شهریور، کمیسیون ماده 5 آن 
تصویب و مقرر شد، از اول مهر ماه پروژه آغاز شود که گودبرداری 

در این حوزه آغاز شد.
وی ادامه داد: امسال عملیات گودبرداری پلاسکوی جدید تمام 
می شود، فونداسیون را هم می سازیم و اوایل سال 98 قرارداد اسکله 
را منعقد می کنیم و نصب اسکله آغاز خواهد شد و تلاش می کنیم 

مهر 99 پلاسکوی جدید به کسبه تحویل شود. 
همچنین رئیس  بنیاد مســتضعفان گفت: برای ساخت پلاسکو 

جدید تا کنون 51 جلسه در سطح ملی برگزار شده است.
محمد سعیدی کیا افزود: شــورای عالی شهرسازی و معماری 
عنوان کرد که بر ا ی طراحی و ســاخت پلاســکو باید مسابقه ملی 
برگزار شو د. بر ا ی این که خواست اجتماعی برآورده شو د، فراخوان 
ایده گذاشتیم تا نظرات ر ا دریافت کنیم. با تشکیل هیئت داوری و 
بررسی ایده ها، 10 ایده برتر انتخاب شد. حتی زمین کنار پلاسکو 
به اسم پارکینگ اکبر را رفع تعارض کردیم و جزو اموال بنیاد شد،  
ا ما به هرحال د ر این مد ت سه شهردار و یک سرپرست د ر شهرداری 

تهران عوض شد که کار ما ر ا طولانی تر کر د.
وی با بیان این که قوه قضائیه اعلام کر د ه است که د ر این ماجرا 
14 دستگاه ذی مدخل هستند گفت: بنیاد معطل هیچ چیز نشده 
اســت و کار ر ا بــا قوت ادامه می دهد تا پلاســکو جدید به عنوان 

ساختمانی فاخر ساخته شو د.

ساری- خبرنگار کیهان:
بارگیری و حمل پرتقال استان مازندران به مقصد استان های 
سراسر کشور، در چارچوب طرح تنظیم بازار میوه روزهای پایانی 

سال و شب عید آغاز شده است.
30 هزار تن پرتقال تامسون شمال و 10 هزار تن والنسیای جنوب 
با 20 درصد ذخیره احتیاطی توســط شــبکه تعاونی های روستایی و 
کشــاورزی کشور و با مدیریت اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی 
ایران، تامین و در روزهای پایانی ســال با نظارت کمیته های راهبردی 
استانی توزیع می شــود.معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی 
مازندران از ذخیره سازی 1100 تنی سیب و پرتقال شب عید در استان 
مازندران خبر داد.محمدتقی شکوهی گفت: 40 هزار تن سهمیه پرتقال 
برای تنظیم بازار شب عید در کشور در نظر گرفته شده که از این میزان 
30 هزار تن سهم مازندران و 10 هزار تن سهم پرتقال های جنوب است.

وی ادامه داد: سهمیه ذخیره سازی پرتقال در مازندران 500 تن و 
سیب 600 تن در نظر گرفته شد که عملیات ذخیره سازی در استان در 
حال انجام است.معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی مازندران 

سقف قیمت هر کیلوگرم پرتقال را 3 هزار و 100 تومان اعلام کرد.
شکوهی اظهار کرد: هیچ گونه نگرانی در تامین میوه شب عید وجود 
ندارد و توان ذخیره سازی در استان نشان می دهد امسال کمبود و نگرانی 
در تامین میوه شــب عید مردم نداریم و حمل آنها از روز 27 دی ماه 

جاری به مقصد 22 استان کشور آغاز شده است.

کارشناسان اقتصادی:

مخالفت دولت با »مالیات بر عایدی 
مسکن« به نفع سوداگران است

رئیس سازمان املاک بنیاد مستضعفان:

 پلاسکو جدید تا مهر 99 
ساخته خواهد شد

توزیع پرتقال شب عید 
آغاز شد


